
ГРАМАДСКА-ПАЛIТЫЧНАЯ ГАЗЕТА ВIЦЕБСКАГА РАЁНА, №16 (32)
КАСТРЫЧНіК 2015 ГОДА

НАш эКСПОРТ

Кроч на свой родны, 
дзвінскі ўзгорак,

каб глядзець у будучую сінь

Чытайце  сайт  
Віцебскага  раёна: 

               vicebskreg.by

ПАМЯЦь

АДуКАЦЫЯ

Фактически присоединение 
административно уже существует 
на протяжении нескольких десятков 
лет (административно г.п. Руба 
входит в состав Железнодорожного 
района Витебска с 1997 года), 
однако юридически территориально 
относится в Витебскому району.

Сложившаяся ситуация 
противоречит действующему Закону 
Республики Беларусь от 5 мая 
1998 года «Об административно-
территориальном устройстве 
Республики Беларусь».

На основании изложенного 
и с учетом действующего 
законодательства необходимо 
окончательно определить единое 
административно-территориальное 
положение г.п. Руба и поселка 
Верховье: или город Витебск, или 
Витебский район.

Предпосылки для объединения 
с Витебском сложились на 
протяжении последних лет в 
связи с совершенствованием 
управления различными сферами 
жизнеобеспечения населения.

Присоединение позволит более 
оперативно, целенаправленно 
и комплексно решать вопросы 
социально-экономического развития 
территории.

В соответствии со статьей 17 
Закона Республики Беларусь «Об 
административно-территориальном 
устройстве Республики 
Беларусь» граждане вправе 
высказать мнение по вопросам 
административно-территориального 
устройства и осуществлять 
иные права, предусмотренные 
законодательством.

Мнение граждан по вопросам 
административно-территориального 
устройства принимаются в 
письменной форме по адресу: 
Витебск, улица Ленина, 32, Витебский 
городской Совет депутатов или 
г.п. Руба, улица Центральная, 21, 
Рубовский поселковый Совет 
депутатов, а также в электронной 
форме на адрес официального 
сайта Витебского горисполкома: 
vitebsk_okr@tut.by в глобальной 
компьютерной сети Интернет.

Поступившие мнения граждан 
регистрируются и рассматриваются 
городским Советом депутатов.

Учет мнения граждан будет 
осуществляться с 17 октября по 18 
ноября 2015 года.

Мнения граждан, направленные с 
нарушением сроков, рассмотрению 
не подлежат.

К. Адамов

Витебский городской исполнительный комитет, Витебский 
городской Совет депутатов, Рубовский поселковый Совет 
депутатов обращаются к жителям г.п. Руба и поселка Верховье 
с просьбой высказать мнение о присоединении г.п. Руба и 
поселка Верховье к Витебску.

Вопрос о 
присоединении – 
на общестВенное 

обсуждение
Управление Россельхознадзора 

по Тверской и Псковской областям 
заявило об обнаружении в розничной 
сети фальсифицированного сыра 
произведенного ОАО «Молоко» в 
Витебске.

Сотрудниками отдела внутреннего 
государственного ветеринарного 
надзора Управления Россельхознадзора 
по Тверской и Псковской областям 
в пробе сыра, произведенного ОАО 
«Молоко» и реализуемого в магазине 
ООО «Сеть продуктов» в Пскове, было 
выявлено, что производитель заменил 
в сыре более 85% молочного жира на 
растительный.Наименование сыра при 
этом не сообщается.

Таким образом, речь может идти о 
фальсификации молочной продукции, 
говорится в сообщении ведомства. 

Россельхознадзор заявил, что в сыре из Витебска 85% молоч-
ных жиров заменены растительными.  

Требованиями технического регламента 
Таможенного союза ТР ТС 033/2013 
«О безопасности молока и молочной 
продукции» наличие в подобной 
продукции жиров растительного 
происхождения не допускается. 

О результатах исследований 
проинформированы государственная 
ветеринарная служба Псковской 
области, Управление Роспотребнадзора 
по Псковской области для принятия мер 
в сфере своей компетенции, а также 
владелец продукции.

В тоже время следует отметить, 
что в России нередко под видом 
белорусской продукции реализуются 
товары произведенные не в Беларуси 
с поддельной информацией о 
производителе.

“Народныя навіны Віцебска”

В Витебском сыре 
молочные жиры 

заменены

 АБМЕРКАВАННЕ

 Как сообщали «Народные новости 
Витебска», приглашения от имени 
жителей окрестных сел были 
разосланы председателю Витебского 
областного исполнительного комитета 
Николаю Шерстневу, начальнику 

главного управления идеологической 
работы, культуры и по делам 
молодежи Витебского областного 
исполнительного комитета Александру 
Клицунову и председателю Витебского 
районного исполнительного комитета 
Руслану Фурашову. Однако никто из 
них не нашел возможности приехать 
почтить память жертв войны.

Освящение могилы провел 
священник церкви Святых апостолов 
Петра и Павла городского поселка 
Сураж отец Александр. Затем краевед 
Анатолий Колоницкий рассказал о 
казни партизанской семьи, а также 
о расстреле 24 мирных жителей 
деревеньКроты и Пихтяи Котовского 
сельсовета, чьи останки, как 

предполагается, должны покоится 
неподалеку.

Местная поэтесса, учительница 
Вымнянской средней школы Наталья 
Павлова прочитала над могилой 
Варвары Орловской и её детей 
свои стихи. А вдова комиссара 14-
го партизанского отряда Особой 
Лиозненской партизанской бригады 
Василия БогачеваЕвгения Курбачева 
поделилась воспоминаниями о 
Великой Отечественной войне, о 
перезахоронении командиров и 
красноармейцев РККА в Казаринском 
парке агрогородка Вымно и на 
пригорке у Синяковского кладбища, 
а также о памятном знаке у деревни 
Волчки.

В конце мероприятия были зачитаны 
имена тех, кто принял участие 
в восстановлении надгробного 
памятника над могилой партизанской 
семьи.

Напомним, что местные жители 
обращались к властям с просьбой 
благоустроить захоронение жертв 
войны, однако получили ответ, что 
это должны сделать родственники 
похороненных за свой счет. В 
результате, после публикации «ННВ», 
новый памятник был изготовлен и 
установлен на могиле волонтерами 
без какого-либо участия государства.

ННВ

17 сентября в деревне Котово Витебского района состоялось 
освящение памятника замученной нацистами в 1943 году 
партизанской семьи: жены начальника разведки партизанского 
отряда № 6 «Моряк» бригады «Алексея» Варвары Орловской и 
трех ее детей. Никто из чиновников мероприятие не посетил.

могилу осВятили 
без чиноВникоВ

Ребята поклялись с достоинством 
нести звание кадета и верно 
служить своему Отечеству. Для 
вручения удостоверений кадета 
были приглашены почетные 
гости. Заместитель начальника 
УВД Витебского облисполкома 
полковник милиции Сергей 
Пашкособственноручно вручил 
погоны с удостоверением.

Так же Сергей Петрович вручил и 
«Наказ», своего рода обращение к 
кадету от сотрудников внутренних дел 
Витебщины. Пожелал быть примером 
не только в учебе, но и в спортивной и 
общественной жизни.

После торжественных мероприятий 
состоялось родительское собрание, 

на котором начальник отделения 
подготовки кадров УИРиКО УВД 
подполковник милиции Сергей 
Гриценко и старший инспектор 
психолог группы психологического 
обеспечения УИРиКО УВД Руслан 
Шаньков рассказали о порядке приема 
в учреждения образования МВД 
Республики Беларусь в 2016 году и 
ответили на поступившие вопросы от 
родителей и самих кадетов. Об учебе 
и быте в академии МВД рассказали 
бывшие воспитанники училища, 
нынешние курсанты милицейского 
ВУЗа.

Завершилось мероприятие 
праздничным концертом.

Александр Казючиц

24 октября в Витебском кадетском училище состоялся 
торжественный ритуал посвящения в кадеты. Под звуки 
торжественного марша молодежь перед лицом своих 
товарищей, родителей, преподавателей и почётных гостей с 
волнением произнесли слова торжественной Клятвы.

посВящение В кадеты
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Каб атрымліваць кожны 
нумар газеты “Дзвінскі 
Ўзгорак“ паведаміце рэ-
дакцыі аб гэтым. Калі не 
жадаеце атрымліваць га-
зету, то патэдефануйце.

Калі парушаны вашы 
правы спажыўца, працаўні-
ка, то даем эфектыўныя 
парады па абароне права і 
пошуку бясплатных юрыс-
таў. Звяртайцеся на адрас 
газеты “Дзвінскі Ўзгорак“.

Наша газета стала 
размяшчацца на партале 

http://kamunikat.org, дзе 
зацікаўленыя грамадзяне 

могуць яе спампаваць 
яшчэ да з’яўлення газеты 

на паперы.

КРЫМіНАЛ

ВЕТэРАНЫ

По словам заместителя 
начальника Витебского РОВД 
— начальника милиции 
общественной безопасности 
Андрея Абушкевича, 
раскрытыми являются 
32 кражи из дач. Лучшая 
раскрываемость данного вида 
преступлений в Вороновском 
(100%), Вымнянском (88,9%) 
и Новкинском сельсоветах 
(80%). Ни одного не раскрыто 
в Куринском, Мазоловском и 
Суражском с/с. Наибольшее 
количество краж из дачных 
домов совершено на 
территории Летчанского 
(18), Вымнянского 
(9), Бабиничского 
(7), Октябрьского и 
Шапечинского сельсоветов 
— по 6.

Проведенный анализ 
преступлений данного вида 
показывает, что в основном 
из дачных домов похищаются 
предметы быта (одежда, 
обувь), электрооборудование 
(аудио-, видеотехника, дрели, 
перфораторы), слесарные и 
строительные инструменты, 
продукты питания, 
строительные материалы, 
велосипеды, а из дворов 
дачных усадеб похищаются 
изделия из металла.

— Особенно 
неблагополучной является 
ситуация в зимний период, 
когда граждане длительное 
время не посещают свои 
дачи, которые с находящимся 
в них имуществом 
становятся легкой добычей 
для преступников. О 
совершенном преступлении, 
как правило, сообщается 
спустя продолжительный 
период времени, иногда 
исчисляемый месяцами, в 
результате утрачивается 
возможность оперативного 
раскрытия преступлений, 
— анализирует основные 
причины совершения 
краж из дачных домов и 
садоводческих товариществ 
прокурор Витебского района 
Вячеслав Скрицкий. — 
Привлекает воров слабая 
техническая укрепленность 
дачных домов, отсутствие 
сторожевой охраны и 
уличного освещения в 
кооперативах.

Он отмечает комплексную 
работу, которую проводят 
сотрудники райотдела 
внутренних дел с целью 
предупреждения краж из дач, 
повышения раскрываемости 
хищений имущества членов 
садоводческих товариществ.

— Тем не менее, силами 
правоохранительных органов 
данную проблему решить 
нельзя.

— В этой связи в очередной 
раз хочется обратиться 

к членам садоводческих 
товариществ: не стоит 
легкомысленно полагать, что 
имущество на даче останется 
не тронутым. Необходимо 
совместными усилиями 
принимать меры по его 
сохранности. Владельцам 
фазенд следует укрепить 
дверные и оконные проемы, 
не оставлять на «глухой сезон» 
дорогостоящее имущество, 
по возможности оборудовать 
дом системой сигнализации, 
— о том, что сохранность 
имущества на даче — общая 
задача, говорит Вячеслав 
Геннадьевич.

На то, что решение 
проблемы краж из дач 
видится в организации 
должной профилактической 
работы непосредственно с 
самими владельцами домов, 
указывает Андрей Абушкевич: 
дачникам даются разъяснения 
о необходимости 
организации сторожевой 
охраны на территории своих 
садоводческих товариществ, 
в том числе добровольных 
дружин, установке в домах 
охранной сигнализации с 
выводом сигнала на пост 
Департамента охраны МВД 
Республики Беларусь, в 
кооперативах — систем 
видеонаблюдения.

Помимо подобной 
профилактической работы, 
правоохранители проводят 
мероприятия по выставлению 
скрытых постов и засад на 
территории садоводческих 
товариществ. С начала года 
их осуществлено более 200 
на территории Новкинского, 
Октябрьского, Бабиничского, 
Мазоловского, Летчанского, 
Вороновского, Туловского и 
Зароновского сельсоветов, 
которые наиболее 
подвержены кражам и где 
располагаются крупные 
дачные массивы. 

uvd.vitebsk.gov.by

По-прежнему актуальной проблемой остается 
предупреждение краж из дачных домов граждан. 
Удельный вес хищений из дач от всех преступлений 
данного вида составляет 29,1%.

предупреждение 
краж 

из дачных домоВ

Уроженец России, 
участник войны, полковник 
в отставке Владимир 
Ильич Мезенцев после 
Великой Отечественной 
обрел в Беларуси вторую 
родину. Известный краевед, 
составитель книги «Память. 
Витебский район», давний 
внештатный автор нашей 
газеты сегодня отмечает 
солидный юбилей. Путь 
длиной в 90 лет он прошел 
с честью и достоинством. 
Неоценим его вклад в 
краеведение придвинского 
региона. На любых 
должностях, в активной 
общественной деятельности 
он всегда проявлял высокий 
профессионализм, глубокую 
порядочность, чуткое 
отношение к людям.

 Родился Владимир 
Мезенцев на хуторе 
Средний Медвенского 
района Курской области 
в многодетной семье. Его 
мать Евдокия Петровна всю 
жизнь трудилась в сельском 
хозяйстве. 

В мае 1941 года Володя 
окончил 9 классов 
Медвенской школы, которая 
находилась в райцентре в 
20 км от дома. Дальнейшую 

учебу прервала война. 
Немецкие войска заняли 
Курск 4 ноября 1941 года. 
Все взрослые мужчины были 
мобилизованы в Красную 
армию, а подростки к тому 
времени успели доставить 
государству на элеватор 
зерно нового урожая. 

После освобождения 
Среднего от фашистских 
захватчиков 22 марта 1943 
г. Владимира Мезенцева 
призвали на военную службу 
в г. Дмитров Московской 
области в 26-й запасной 
зенитно-артиллерийский 
полк, который готовил 
пополнение для 
действующей армии. В 
январе 1947-го Мезенцева 
перевели старшим писарем 
в отделение кадров штаба 
дивизии, а в марте 1951-
го ему было присвоено 
воинское звание младшего 
лейтенанта с назначением в 
Лиозненский райвоенкомат. 
С этого времени его 
биография прочно связана с 
Витебщиной.

Уволен в запас в 1976 году 
с должности районного 
военного комиссара, 
прослужив в вооруженных 
силах около 33 лет.

Сразу после увольнения в 
запас Мезенцев был принят 
на работу в Витебский 
райотдел народного 
образования методистом 
начальной военной 
подготовки и физвоспитания. 
В этой должности отработал 
15 лет.

Начиная с апреля 1991 года, 
13 лет работал над книгой 
«Память. Витебский район». 
В процессе ее подготовки он 
проштудировал множество 
архивных документов, 
пролистал подшивки 
районной и областной газет, 
какие удалось отыскать 
с момента их издания, 
встретился с десятками 
людей…

И сегодня почтенный 
юбиляр очень любит 
читать, он цитирует 
изречения многих великих 
людей, выписывает массу 
периодических изданий, 
в т.ч. российские. Долгое 
время он сотрудничает 
с нашей газетой, всегда 
интересуется событиями, 
происходящими в районе. 
Посещает концерты 
классической музыки в 
областной филармонии. 
Он живет полнокровной 
жизнью, являя пример 
многогранной личности. Так 
держать, Владимир Ильич!

Нина Столяренко

С начала 60-ых г.г. жизнь участника войны, ныне 
полковника в отставке Владимира Мезенцева 
прочно связана с Витебским районом.

Вторая родина 
Владимира мезенцеВа

Актывіст Кансэрватыўна-
Хрысьціянскай партыі БНФ 
Ян Дзяржаўцаў, стваральнік 
грамадзкай ініцыятывы 
«Хайсы», падаў заяву ў міліцыю. 
7 кастрычніка супрацоўнікі 
раённага сьледчага 
камітэту і райаддзелу 
міліцыі выяжджалі на 
месца здарэньня. Са словаў 
актывіста быў складзены 
пратакол, што ён разам з 
аднадумцамі ўсталяваў пяць 
крыжоў, якія потым зьніклі.

Намесьніца старшыні 
Мазалаўскага сельсавету 
Кацярына Каралёва сказала 
актывісту, што мясцовыя 
ўлады таксама ня ў курсе, хто 
гэта мог зрабіць. Які адказ яна 
дала супрацоўнікам міліцыі і 
сьледчага камітэту, актывіст 
ня ведае.

Яну Дзяржаўцаву не 
паведамілі, ці была распачатая 
па яго заяве адміністрацыйная 
або крымінальная справа. 
Аднак два зь пяці крыжоў 
знайшліся: іх адшукалі самі 
актывісты.

Спадар Дзяржаўцаў і 

ягоны аднапартыец Сяргей 
Каваленка прыехалі ў 
лес каля вёскі Хайсы, каб 
паразмаўляць з байцамі 
пошукавага батальёну, які 
праводзіць там раскопкі. 
Вяртаючыся, актывісты 
заўважылі тое, чаго не змаглі 
адшукаць міліцыянты. Два 
крыжы ляжалі ў балоце, 
зусім недалёка ад ям, у якіх 
раней знаходзілі чалавечыя 
парэшткі, кажа Сяргей 
Каваленка:

«Гэта было блізка каля ям. 
Мы ўжо вярталіся і крыху 
заблукалі. Ідзем, там такая 
нізіна балоцістая. Гляджу: 
нешта падобнае да крыжоў. 
Прыгледзеўся — так, крыжы! 
А мне Ян Дзяржаўцаў казаў, 
што яму расказваў лясьнічы, 
нібыта гэтыя крыжы зьнішчылі 
пошукавікі. Я паклікаў Яна 
Аляксеевіча, кажу: „Бярыце 
фотаапарат і здымайце!“ І ён 
зьняў, як я крыжы дастаў. Іх 
было толькі два, астатнія мы 
пашукалі, але не знайшлі. 
Кажу: „Давайце, мы іх на месца 
ўсталюем! Раз Бог захацеў, 

каб мы іх знайшлі, значыць 
і на месца вернем“. Так мы і 
зрабілі».

Крыжы насамрэч зьніклі 
неўзабаве пасьля таго, як у 
Хайсах пабывалі прадстаўнікі 
пошукавага батальёну — яны 
прыяжджалі, каб агледзець 
аб’ём будучых работ. 
Пошукавы батальён паклікаў 
старшыня Мазалаўскага 
сельсавету Леанід Дубіна, 
бо актывісты настойвалі, каб 
чалавечыя парэшткі, якія не 
адзін год ляжалі ў лесе, былі 
належным чынам пахаваныя.

Цяпер работы ўжо пачаліся: 
байцы 52-га адмысловага 
батальёну праводзяць 
раскопкі ў ямах, дзе ляжалі 
чалавечыя парэшткі. 
Косткі складаюць асобна, 
фрагмэнты адзеньня і 
абутку асобна. Тэрыторыя, 
дзе праводзяцца раскопкі, 
абцягнута ахоўнай стужкай. 
Фатаграфаваць працу 
пошукавікі забараняюць.

Ян Дзяржаўцаў падаў заяву 
ў Віцебскі райаддзел міліцыі, 
што два крыжы знайшліся. 
Ён настойвае, каб міліцыя 
працягвала пошукі злодзеяў, 
якія ўчынілі акт вандалізму і 
скралі мэмарыяльныя крыжы 
ў «віцебскіх Курапатах».

"Радыё Свабода"

сяргей каВаленка знайшоў 
крыжы…

Паводле старажылаў вёскі Хайсы Віцебскага 
раёну, у бліжэйшым лесе адбываліся «сталінскія 
расстрэлы». Дзеля ўшанаваньня памяці ахвяраў 
віцебскія актывісты ўсталявалі пяць драўляных 
крыжоў. У верасьні сёлета крыжы зьніклі.

ПАМЯЦь
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ВЫБАРЧАЯ КАМПАНіЯ

“эЛЕГАНТНАЯ ПЕРАМОГА”

Размаўляць з выпадковымі 
спадарожніцамі — мая 
слабасць. Прыклад такой 
слабасці быў прыведзены ў 
«Азбуцы паліталогіі» пад назвай 
«Рэванш правага паўшар’я». 
Гэтым разам мая спадарожніца 
ў хуткім цягніку «Мінск — Санкт-
Пецярбург» — заслужаная 
настаўніца Расіі. Пасля абмену 
рытуальнымі прывітаннямі 
наша гутарка плаўна 
трансфармуецца ў інтэрв’ю: я 
задаю пытанні, спадарожніца 
адказвае.

Усе мы ва ўласных вачах 
маем добрую рэпутацыю, 
статус жа заслужанай 
настаўніцы робіць тэматыку 
маіх пытанняў практычна 
неабсяжнай. Натуральна, ад 
праблем канкрэтнай школы 
мы паднімаемся да ўзроўню 
арганізацыі сярэдняй адукацыі 
ў маштабах краіны. А дзе краіна 
— там і палітыка.

Мая спадарожніца ўзгадала 
прэзідэнцкія выбары 1996 года: 
«Я тады працавала ў выбарчай 
камісіі. На нас так ціснулі, так 
ціснулі! А куды падзенешся!»…

Вычарпанне ранейшага 
кантракта

Наступствы дзейнасці 
сацыяльнай эліты, якая ў сваім 
асабістым жыцці кіруецца 
прынцыпам: «А дзе падзецца! 
Нічога не паробіш!», фіксуюцца 
сёння ў Беларусі як на 
побытавым узроўні, так і пры 
правядзенні сацапытанняў.

Звернемся да практыкі, якая, 
як вядома, з’яўляецца крытэрам 
ісціны. У 1994 годзе ў першым 
туры прэзідэнцкіх выбараў за 
квартэт прасавецкіх кандыдатаў 
(А. Дубко, В. Кебіч, А. Лукашэнка 
і У. Новікаў) прагаласавала 37% 
выбаршчыкаў ва ўзроставай 
групе ад 18 да 29 гадоў і 71% 
ва ўзроставай групе 60 гадоў 
і старэй. Здавалася б, такія 
суадносіны азначаюць, што 
час будзе працаваць супраць 
адзінага палітыка (АП). Але што 
мы маем па факце? А па факце 
мы маем адносна стабільную 

структуру беларускага 
электарату: 2001 г. — 30% vs. 
81%, 2006 г. — 37% vs. 80% і 
2010 г. — 31% vs. 73% (НІСЭПД).

За 2015 год дадзеныя пакуль 
адсутнічаюць, але чакаць 
прынцыпова іншых суадносін 
не даводзіцца. Электаральная 
структура паспяхова 
ўзнаўляецца ва ўсіх узроставых 
групах. Так, узровень 
апазіцыйнасці сярод моладзі 
істотна вышэйшы, чым сярод 
пенсіянераў, але апазіцыйнасць 
адмаўляецца перадавацца, 
як эстафетная палачка, ад 
пакалення да пакалення.

Простыя схемы не працуюць, 
у тым ліку і схема, якая звязвае 
ўзровень падтрымкі АП з 
ростам рэальных даходаў 
насельніцтва. Гэта схема 
пацвярджалася сацыялагічнымі 
апытаннямі на працягу амаль 
двух дзесяцігоддзяў. У яе верылі 
не толькі апаненты ўлады, але і 
сама ўлада. Як тут ні працытаваць 
галоўнага персанажа маіх 
«азбук паліталогіі»: «Нельга 
не прызнаць справядлівасць 
ісціны аб тым, што маленькая 
зарплата здольная разбурыць 
нават самую моцную 
дзяржаву».

Добра сказана, пагадзіцеся. 
Але сказана ў маі 2001 года. А 
ў жніўні 2015-га, выступаючы 
перад працоўным калектывам 
ААТ «Мінскі завод колавых 
цягачоў», АП заявіў, што «не 
гэта сёння галоўнае». І, як 
паказалі далейшыя падзеі, ён 
мае рацыю.

Каб разабрацца, звярнуся 
па дапамогу да амерыканскіх 
псіхолагаў Лі Роса і Рычарда 
Нісбета, аўтараў кнігі 
«Чалавек і сітуацыя». Псіхолагі 
перакананыя, што цяжка, а 
часцей за ўсё немагчыма, 
прадказаць паводзіны чалавека 
ў канкрэтнай новай сітуацыі 
на падставе назіранняў за яго 
дзеяннямі ў іншых сітуацыях 
або на падставе ведаў пра рысы 
яго асобы.

Чаму парушылася звык-

лая залежнасць паміж 
дынамікай даходаў 
насельніцтва і дынамікай 
рэйтынгу? Змянілася сітуацыя. 
Ранейшая характарызавалася 
сацыяльным кантрактам 
«Лаяльнасць у абмен на рост 
даходаў». Ён быў прапанаваны 
АП пасля перамогі на выбарах 
1994 года, і насельніцтва з ім 
пагадзілася.

Стабільнасць, згодна з гэтым 
кантрактам, — гэта двухзначны 
рост даходаў. Да добрага 
чалавек прывыкае хутка, таму 
лакальныя зніжэнні тэмпаў 
росту даходаў з двухзначнага 

да адназначнага неадкладна 
прыводзілі да падзення 
рэйтынгу.

У чацвёртай пяцігодцы 
магчымасці беларускай 
мадэлі нарошчваць даходы 
насельніцтва былі цалкам 
вычарпаныя. Прыгадаем 
фінансавы крызіс 2011 года з 
яго трохразовай дэвальвацыяй 
«зайчыка» і вераснёўскім 
абсалютным мінімумам 
электаральнага рэйтынгу АП — 
20,5%.

Правядзенне чарговай 
прэзідэнцкай выбарчай 
кампаніі ва ўмовах 
ранейшага сацыяльнага 
кантракту пагражала вялікімі 
непрыемнасцямі. Але выхад 
падказала вайна ва Украіне.

Зарплата тут ні пры чым
Пра ўвядзенне новага 

сацыяльнага кантракту 
«Лаяльнасць у абмен на 

выжыванне» АП абвясціў у сваім 
навагоднім звароце: «Упэўнены, 
кожны з нас жадае хутчэйшага 
аднаўлення міру на зямлі нашых 
братоў. Гэта шчырае, душэўнае 
пачуццё нашага народа. Мы, 
беларусы, жадаем міру ўсім 
нашым сябрам і суседзям. Мы 
робім і будзем рабіць усё, што 
ад нас залежыць, каб зберагчы 
яго і абараніць. Мір — гэта 
аснова жыцця і росквіту. І таму ў 
надыходзячым 2015 годзе перш 
за ўсё я жадаю ўсім нам міру — 
міру ў душы, міру ў сем’ях, міру 
ў краіне!»

Але сацыяльны кантракт 

— не пальчаткі, якія ўлада 
здольная мяняць у любы 
момант, кіруючыся пры гэтым 
выключна сваімі інтарэсамі. 
Чаму ж тады беларускае 
грамадства прагнулася пад 
новую сітуацыю?

Стандартнае тлумачэнне — 
нябачаная да таго актыўнасць 
прапаганды. Маўляў, перш чым 
у інфармацыйную апрацоўку 
насельніцтва ўключыліся 
айчынныя СМІ, яно ўжо было 
неаднаразова абстралянае з 
галоўных калібраў федэральных 
тэлеканалаў Расіі. Прычым 
сучасныя тэхналогіі дазвалялі 
весці прыцэльны агонь.

Вось як эфектыўнасць 
прапаганды тлумачыць 
палітолаг Уладзімір Пастухоў: 
«Уся тэхніка маніпуляцыі, якой 
бы разнастайнай і крэатыўнай 
яна ні здавалася, у канчатковым 
рахунку заснаваная на 

вызваленні архаічных 
сацыяльных інстынктаў, і 
перш за ўсё — на інстынкце 
самазахавання першабытнай 
супольнасці. Людзі ў хвіліну 
небяспекі гуртуюцца вакол 
правадыра, як зграя вакол 
важака».

Запярэчыць тут мне няма 
чаго, але можна дапоўніць.

Адмова АП выконваць 
ранейшы сацыяльны 
кантракт, безумоўна, сярэдне-
статыстычнага прадстаўніка 
беларускай «большасці» не 
парадавала. Але адна справа 
— «пакрыўдзіцца» ў адказ на 
часовае зніжэнне даходаў, 
і зусім іншае — адмовіць у 
сваёй лаяльнасці рашуча і 
беспаваротна.

Такая адмова магчымая толькі 
пры наяўнасці альтэрнатывы. 
Гаворка ідзе не пра 
персанальную альтэрнатыву. 
Тут тонкі момант. Паспрабую 
патлумачыць яго з дапамогай 
культуролага Ігара Якавенкі: 
«Чалавек пачынае бунтаваць не 
тады, калі яму чагосьці не хапае, 
а калі руйнуецца карціна свету 
і перажываецца спецыфічны 
стан касмічнага сіроцтва».

З такімі перажываннямі і 
сутыкнуўся тыповы прадстаўнік 
беларускай «большасці» 
пасля распаду СССР. Рынак з 
яго канкурэнцыяй пагражаў 
разбурыць звыклую карціну 
свету, сфармаваную пад дахам 
патэрналісцкай дзяржавы 
савецкага ўзору. Таму на 
першых прэзідэнцкіх выбарах у 
Беларусі, як і на ўсіх наступных, 
на коне стаялі не персоны, а 
права «большасці» на захаванне 
ранейшай карціны свету.

Сацыяльныя канфлікты не 
зводзяцца да матэрыяльных 
фактараў. Чалавек савецкі і 
постсавецкі можа вытрываць 
практычна любыя формы і 
ўзроўні сацыяльнага прыгнёту. 
І таму бессэнсоўна адсочваць 
дынаміку сярэдняй зарплаты ў 
доларавым эквіваленце, пакуль 
дзяржава здольная хоць бы ў 
мінімальнай ступені абараняць 
чалавека дарынкавай культуры 
ад стыхіі рынку.
(скарочана)

Сяргей Нікалюк
“Новы час”

Чарговая «элегантная перамога» ўпершыню 
была здабытая ва ўмовах падзення даходаў 
насельніцтва. Чаму парушылася звыклая залеж-
насць паміж дынамікай даходаў насельніцтва і 
дынамікай рэйтынгу? Змянілася сітуацыя.

калі галоўнае не зарплата, дык што?

Але калі сапраўды кіраўніца 
ЦВК сваё абяцаньне выканае, то 
ці стануць выбары сапраўднымі? 
Зразумела, не, бо ў Беларусі 
створаная цэлая сыстэма 
атрыманьня ўладамі патрэбнага 
выніку. Працуе дзяржаўная 
машына, усе элемэнты якой за 
20 гадоў адшліфаваныя, яна 
ўвесь час дапрацоўваецца, 
удасканальваецца і працуе 
як швайцарскі гадзіньнік. 
Беларускія выбары — гэта 
цікавы палітычны фэномэн. 
Дзеля яго вывучэньня варта 
пісаць дысэртацыі, навуковыя 
дасьледаваньні, ладзіць 
адмысловыя міжнародныя 
навучальныя сэмінары.. 
Магчыма, нават грошы на гэтым 
зарабляць...

Я налічыў восем колаў 

абароны, мэханізмаў, 
якія прадугледжваюць 
страхоўку і перастрахоўку, 
гарантыю ад нечаканасьцяў, 
выпадковасьцяў народнага 
волевыяўленьня.

Па-першае, гэта склад 
выбарчых камісіяў, у якія не 
дапускаюць апазыцыянэраў. 
Прычым гаворка ідзе ня 
толькі пра ўчастковыя, але і 
пра тэрытарыяльныя камісіі. 
Як мы маглі назіраць на 
апошніх выбарах, менавіта 
тэрытарыяльныя камісіі 
«правільна» лічаць падпісныя 
лісты і, у залежнасьці ад 
палітычнай устаноўкі, 
вызначаюць патрэбных уладзе 
кандыдатаў.

Па-другое, датэрміновае 
галасаваньне. Гэтым разам 

улады паставілі рэкорд: 36% 
прагаласавала да асноўнага 
дня выбараў. Гэта такі 
гандыкап, фора, запас, які 
павінен стварыць перавагу на 
старце і выкарыстоўваецца 
для гарантаванай перамогі 
патрэбнага кандыдата.

Па-трэцяе, мабілізацыя 
праўладных назіральнікаў. Іх 
колькасьць павінна быць такая, 
каб нэўтралізаваць незалежных 
назіральнікаў, паралізаваць іх 
працу, а ў ідэальным варыянце 
— прыбраць тых незалежных 
назіральнікаў з выбарчага 
ўчастку. Так бы мовіць, «па 
патрабаваньні грамадзкасьці».

Па-чацьвёртае, экзыт-полы 
праўладных сацыялягічных 
структур, якія павінны 
легітымізаваць, пацьвердзіць 
аб’ектыўнасьць таго выніку, які 
загадзя вызначаны ўладамі.

Па-пятае, назіральнікі 
пазбаўленыя магчымасьці 
сачыць за падлікам галасоў. 
Яны вымушаныя знаходзіцца на 

такой дыстанцыі, зь якой нічога 
ня ўбачыш.

Вось Ярмошына абяцае нібы-
та гэтую дыстанцыю скараціць і 
дазволіць назіральнікам стаяць 
каля стала, дзе адбываецца 
падлік. Але тут, і гэта па-шостае, 
узьнікае яшчэ адна перашкода. 
Чальцы выбарчых камісіяў 
лічаць бюлетэні цішком. Таму, 
каб прасачыць за правільнасьцю 
працэдуры, назіральнік павінен 
мець добры зрок і быць вельмі 
ўважлівым. І, акрамя таго, 
колькасьць назіральнікаў 
павінна супадаць з колькасьцю 
чальцоў выбарчых камісіяў, каб 
можна было сачыць за кожным і 
мець на фінішы поўную карціну. 
У выбарчых камісіях працуе 
каля 70 тыс. сябраў. Вось 
такая колькасьць незалежных 
назіральнікаў павінна быць, каб 
ахапіць усе ўчасткі.

Па-сёмае, нават калі 
вынікі падліку на ўчастку не 
выклікаюць сумненьняў, то, як 
паказвае выпадак у Баранавічах, 

яны могуць карэктавацца 
на ўзроўні тэрытарыяльных 
камісіяў. Дакладней, лічбы 
ўзгадняюцца з райвыканкамам 
і аблвыканкамам, а 
тэрытарыяльныя камісіі іх 
агучваюць.

І, нарэшце, па-восьмае, 
апошняя інстанцыя, якая 
падсумоўвае вынікі ў 
адпаведнасьці з палітычнай 
дырэктывай, — гэта 
Цэнтравыбаркам на чале 
зь Ярмошынай. Якія яна 
атрымлівае лічбы зь 
месцаў, ніхто ня ведае, усё 
непразрыста.

Такім чынам, восем эшалёнаў 
абароны, восем страховачных 
паясоў, восем колаў пекла. 
То бок супраць народнага 
волевыяўленьня працуе 
цэлая дзяржаўная сыстэма. І 
выпадзеньне аднаго элемэнта, 
прарыў адной лініі абароны 
нічога сам па сабе не вырашае.

Валер Карбалевіч
“Радыё Свабода”

Восем гарантыяў ад народнага ВолеВыяўленьня 
Лідзія Ярмошына паабяцала на наступных 
выбарах празрысты падлік галасоў. І сказала, 
што будзе распрацавана адмысловая працэдура. 
Можна было б пасьмяяцца, паёрнічаць — маўляў, 
які можа быць давер да яе.
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 РуССКий МиР

«На телевидении работают 
солдаты и наемники, которые 
очень плохо представляли себе, на 
что идут» 

— Теперь уже Нобелевский 
лауреат Светлана Алексиевич 
недавно сказала в интервью 
«Радио Польша», что русские 
тележурналисты - преступники. 
Как вы оцениваете роль 
телевидения в создании 
пресловутых 86%, во всем 
поддерживающих Путина? 

— На телевидении работают 
солдаты и наемники, которые очень 
плохо представляли себе, на что идут. 
Когда вся эта бодяга начиналась, всех 
старых волков информационных 
войн приглашали, со всеми 
беседовали. Предлагали достаточно 
интересные условия. Я сразу решил, 
что вписываться в эту историю не 
буду, смекнув, что подразумевается 
ответственность рано или поздно. 
И ответственность, скорее всего, не 
просто административная.

А тот, кто поглупее или помоложе, 
согласился. Какие вы к ним сможете 
предъявить претензии? Они будут 
вам объяснять, что действовали из 
любви к Родине. Это совершенно 
бессмысленная формулировка, но им 
закачали в вену тот идеологический 
наркотик, который позволил им 
вытворять все то, что они вытворяют. 
И я не верю в то, что действительно 
можно отзомбировать 86%. Люди 
верят только в то, во что они безумно 
хотят верить.

Порнографический журнал может 
вызвать эрекцию, но он никому не в 
состоянии вырастить пенис. То есть 
они эрегировали тот пенис, который 
всегда был, есть и, я подозреваю, 
будет, пока не разделится на много-
много маленьких и не таких страшных 
пенисов.

— Но сама тема была задана 
Кремлем? 

— Конечно.
— Кем выполнялся этот заказ? 

Это люди из 90-х или поколение 
2000-х? 

— Это совершенно разные 
люди. Поймите, что шумной Гааги 
или Нюрнбергского процесса не 
получится. У нас нет скальпеля той 
тонкости, где мы точно сможем 

отделить корыстолюбие, подлость 
от так называемой любви к России. 
Представление о национальном 
благополучии от фашизма и 
черносотенных истерик. Все равно 
они будут говорить, что сражались за 
Родину.

— Ведущий канала «Россия» 
Эрнест Мяцкявичус так и заявил 
про себя и коллег: мы в окопе, 
нужно воевать. Когда российское 
телевидение в этот окоп попало: 
в середине двухтысячных или с 
приходом Путина?

— Они у меня выпали из поля 
зрения, я особо не интересовался. 
Есть гораздо более важные вопросы, 
чем вся эта пропаганда. Все это 
неизбежно: государство как такой 
питекантроп. Есть у него кость – он 
ее поднимет и шарахнет по лбу того, 
кто сидит рядом, если надо отобрать 
шкуру, женщину или лягуху, которую 
они вместе поймали и хотят сожрать. 
Ну воспользовались они этим 
инструментом... И причем, никому же 
не говорилось: «Давайте вы будете 
обеспечивать кошмарный кровавый 
фашизм, а мы за это вам будем платить». 
Повторюсь, это все шло в режиме «Они 
сражались за Родину». Поскольку, 
в основном, журналистская братия 
относится к, скажем так, недалекой и 
не очень развитой публике, наживку 
проглатывали и даже после нее 
рыгали.

«Ненависть – единственное, что 
в России позволяет объединиться 
и испытывать общенациональный 
оргазм» 

— В результате россияне 
поверили, что на Украине 
фашисты...

— Не переоценивайте. Россияне 
хотели поверить, что на Украине 
фашисты. Хотят ли русские войны? 
Хотят! Им нужен враг, им нужно кого-
то ненавидеть. Потому что ненависть 
– единственное, что в России при 
отсутствии науки, собственной 
культуры, других существенных 
факторов, позволяет объединиться 
и испытывать общенациональный 
оргазм, синхронный. Злоба 
хорошо объединяет академика и 
милиционера, полотера и генетика.

— Но порой пропаганда 
производит непредвиденный 

эффект. Канал «Россия» в мае 
показал документальный фильм 
«Варшавский договор» о том, как 
здорово Советский Союз помог 
Чехословакии в 1968 году не 
допустить кровавого переворота. 
В Чехии и Словакии главы МИД 
возмутились: там-то считают 
эти события началом советской 
оккупации. Разве создатели фильма 
планировали внешнеполитический 
скандал? 

— Во-первых, я не знаю, на что он 
был рассчитан, я не имею никакого 
отношения к его созданию. Но 
вообще когда делаются более-
менее затратные госзаказочные 
штучки, то закладывается в планах 
и международный скандал тоже. 
Когда следует жесткая реакция на 
тот или иной фильм, это лучшее 
доказательство для внутреннего 
социума: «Посмотрите, в какой мы 
осаде, как ощетинились штыки 
вокруг в ответ на нашу правду!» Я 
подозреваю, негативная реакция еще 
и подпитывается, как правило. Ведь 
для того, чтобы она гарантированно 
возникла надо прилагать особые 
усилия, в том числе материальные. 
Иначе это может вызвать какой-
нибудь бухтеж, но отчетливых 
заявлений, деклараций с нужных 
трибун не последует. Им нужен враг 
– они его получают, производят этого 
врага в должных количествах.

— Насколько эту ситуацию можно 
контролировать? Складывается 
ощущение, что россияне не 
понимают просто, как устроен 
современный мир, как он живет. 
Телевизор этого просто не дает... 

— Мы говорим о 86%. Эти люди 
всерьез смотрят «Битву экстрасенсов» 
или стоят в очереди к какому-нибудь 
поясу какой-нибудь Богородицы, 
забавляются верой в Бога или 
другими неолитическими радостями. 
О чем мы можем говорить, о каком 
уровне? Бесконечные проявления 
архидремучести, невероятной 
потери ориентации в пространстве, 
в современности, в мире, - во всем. 
И попы захватили командные высоты 
не только потому что предлагали 
хорошие откаты и умеют наряжаться, 
но и потому что такая возможность 
представилась. Сбросьте народ 
со счетов, в России это фактор 
несущественный. В России всегда 
все устраивают 2-3% отщепенцев, 
которые обладают креативностью, 
дерзостью, умом, просвещенностью 

и силами, а «большинство» поменяет 
политические и религиозные взгляды 
в течение 12 часов на полностью 
противоположные.

 «Пусть лучше бомбят Сирию, чем 
украину, ведь им все равно кого-то 
бомбить надо» 

— Это декорации или 
авторитарный режим? 

— Это декорации. Когда меня 
спрашивают, есть ли в России 
фашизм, я всегда говорю: откуда 
может взяться фашизм в стране, 
в которой нет промышленности? 
Где нет 5-6 млн злобных крепких и 
сытых пролетариев, которые пойдут 
вешать евреев и других журналистов 
и громить редакции газет? И 
патриотические, и православные 
речи, речевки, восторги, блестящие 
глаза, когда узнают, что мы опять кого-
то бомбим, – это все наносное и очень 
быстро проходящее.

— Может ли так выйти, что 
общество и власть заиграются? 
Например, бомбардировки в Сирии 
уже затрагивают интересы очень 
серьезных мировых игроков.

— По мне, пусть лучше бомбят 
Сирию, чем Украину, ведь им все 
равно кого-то бомбить надо. У них 
есть несколько бомбардировщиков, 
истребителей, некоторое количество 
бомб. И появилась теперь легальная 
возможность кого-то бомбить и 
показывать об этом по всем каналам 
классный сериал со взлетами, 
истребителями, очками, героями.

— Напоследок про народы России 
и Украины: насколько сильно они 
разделены войной? Может ли 
измениться нынешняя ситуация? 

— Рана, которую нанесла Россия 
Украине, очень глубока и кровоточива. 
Вероятно, такое не прощается. Даже 
беззлобность украинцев в этом 
случае может не выдержать и эти 
отношения будут плохими всегда. По 
крайней мере, пока не подрастет 3-4 
поколения, которым будет наплевать. 
Кроме того, все устаревает. И вполне 
возможно, что в недалеком будущем 
такие понятия как родина, граница 
тоже, наконец, устареют. И люди 
поймут, что это очень искусственные 
и очень опасные понятия. Тогда, 
возможно, произойдет какое-то 
единение... В общем, черт его знает, 
но, конечно, напакостничали мы 
страшно.
(скарочана)

Артем Филатов
Радио Польша

Экс-ведущий программы «600 секунд», российский публицист 
Александр Невзоров рассказал, как телевидение сформировало 
«путинское большинство» и нужно ли Евросоюзу отвечать на 
пропаганду.

«хотят ли русские Войны? хотят!»

В пересчете на доллары по 
средневзвешенному курсу Нацбанка 
за сентябрь средняя зарплата 
равнялась 389 долларам. Напомним, 
в декабре прошлого года она 
составляла 621 доллар.

За прошлый месяц зарплаты 
белорусов «усохли» на 26 долларов, а 
с начала года — на 232 доллара.

Зарплаты в сентябре выросли только 
в промышленности — до 7 387,2 
тысячи (плюс 28 300 рублей за месяц), 
а также в образовании — до 4 810,1 
тысячи (плюс 174 200 рублей). Учителя 
в сентябре в среднем получали 
5 806,5 тысячи (плюс 286 400 рублей), 
а профессорско-преподавательский 

состав — 7 543,4 тысячи рублей (плюс 
634 500).

При этом заработки упали на 
транспорте и в связи — до 7 661,9 
тысячи (минус 124 300 рублей за 
месяц), в сельском и лесном хозяйствах 
— до 5 104,8 тысячи (минус 607 600 
рублей), в строительстве — до 8 338,9 
тысячи (минус 5700 рублей), а также 
в здравоохранении — до 5 657,8 
тысячи (минус 11 000 рублей). Врачи в 
среднем получали в прошлом месяце 
8 945,4 тысячи рублей (минус 84 200 
рублей), средний медперсонал — 
5 596,7 тысячи рублей (минус 27 900 
рублей).

Напомним, министр 

здравоохранения Василий Жарко 
накануне заявил, что «средняя 
заработная плата у врача — 
9,8 миллиона рублей с учетом 
совмещения». По его словам, молодой 
специалист сейчас зарабатывает в 
зависимости от того, какой у него 
профиль. В среднем его зарплата 
составляет 4−4,5 миллиона рублей.

Лидируют по уровню зарплат по-
прежнему специалисты, работа 
которых связана с вычислительной 
техникой, — более 27,6 миллиона 
рублей. Меньше всего средняя 
зарплата у работников, занятых в 
сфере предоставления социальных 
услуг, — 4 миллиона рублей.

Реальная заработная плата 
(заработная плата, рассчитанная с 
учетом роста потребительских цен на 
товары и услуги) в январе-сентябре 
этого года уменьшилась на 3,1% по 

Средняя зарплата по стране сокращается второй месяц подряд. 
В сентябре она упала на 1,5% и составила 6 миллиона 863 тысячи 
950 рублей. За прошлый месяц белорусы недосчитались 107,6 
тысячи рублей, сообщает Белстат. 

сравнению с аналогичным периодом 
прошлого года.

В прошлом месяце она упала на 2,8% 
по сравнению с нынешним августом.

Самая высокая средняя зарплата в 
сентябре привычно была в Минске 
— 9 миллионов 287,8 тысячи рублей 
(плюс 54 тысячи за месяц), а самая 
низкая — в Могилевской области 
(5 миллионов 906,9 тысячи рублей, 
что на 184 тысячи меньше, чем в 
августе).

Реальная заработная плата 
(заработная плата, рассчитанная с 
учетом роста потребительских цен на 
товары и услуги) в январе-сентябре 
этого года уменьшилась на 3,1% по 
сравнению с аналогичным периодом 
прошлого года. В прошлом месяце 
она упала на 2,8% по сравнению с 
нынешним августом.

FINANCE.TUT.BY

средняя зарплата падает Второй месяц 
НАшЫ ЗАРОБКі


